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Zadeva: posvet na temo zaščite živali  

 

Spoštovani. 

 

Ker se žal zaradi neodložljivih službenih obveznosti navedenga posveta ne 

bom mogel udeležiti, vam pošiljam pisno videnje trenutnega dogajanja na 

področju zaščite živali, predvsem malih hišnih živali. 

 

Področje zaščite živali je dokaj dobro urejeno na področju zaščite psov in 

mačkov, dočim se za ostala področja in ostale živali ne bi moglo trditi. Zelo 

slabo je zakonsko urejeno področje zaščite ostalih hišnih živali in sicer od ptic, 

glodalcev, plazilcev, da o rejnih živalih niti ne govorim. Prevsem se pojavlja 

problem z namestitvijo teh živali, ko se ugotovi, da gre za mučenje. Dejansko 

zakonodaja ne predvideva same oskrbe teh živali, kakor tudi ne primerne 

namestitve za njih. Po mojem mnenju bi bilo potrebno to področje čim prej 

urediti, seveda bo potrebno zgraditi primerne kapacitete za namestiev teh 

živali, kjer se bo spremljal potek oskrbe, zdravljenja in oddaje.  Predvsem pa 

bo potrebno zagotoviti finančna sredstva in strokovni kader za oskrbo. 

Toliko o področju, ki je še popolnoma neurejeno in si je pred njim do sedaj vsa 

politika zatiskala oči. 

 

Na področju zaščite malih živali, predvsem psov in mačk, obstajajo zakonsko 

določena zavetišča za zapuščene živali, ki so organizirana v skladu z Zakonom 

o zaščiti živali in Pravilnikom o zavetiščih, za zapuščene hišne živali. Zavetišča 

morajo zagotavljati primerne prostore, strokoven kader, potrebno zdravstveno 

varstvo, kakor tudi vse ostalo kar predvideva pravilnik. Zavetišča so dolžna 

tudi redno s poročili obveščati prostojne službe in svoje pogodbene naročnike, 

o vsaki sprejeti in oskrbljeni živali. S strani prostojne službe in sicer 

veterinarske inšpekcije, so zavetišča tudi pod stalnim nadzorom, pri svojem 

delu. Zavetišča sodelujejo tudi z ostalimi službami, kot so policija, centri za 



obveščanje, veterinarskimi organizacijami, in drugimi,  saj morajo  

zagotavljati 24. urno dežurno službo, vse dni v letu.  

Zavetišče je zakonsko dolžno sodelovati tudi z društvi za zaščito živali, če so le 

ta organizirana na območju sedeža zavetišča. 

 

Zakonodaja s področja zaščite živali se je do sedaj spreminjala in 

dopolnjevala že štirikrat, če govorimo o krovnem zakonu o zaščiti živali. 

Vsakič, ko je prihajalo do sprememb s področja oskrbe živali, smo zavetišča 

podajala tehtne pripombe, ki pa niso bile nikoli upoštevane, porajal se je 

občutek, da se zakon spreminja povsem politično, brez sodelovanja stroke in 

da bo zakon všečen določeni skupini ljudi. 

Zadnja taka spremeba je bila v trenutno veljavnem zakonu o dolgotrajni oskrbi 

psov. Kot zavetišča smo opozarjali, da bo nastal problem z nameščanjem psov 

in reševanjem tekočih problemov. Ravno to se je zgodilo, že po enem letu 

veljave zakona. Zavetišča so polna, problemi na terenu pa se kopičijo, saj psov 

ni več kam nameščati, oddaja psov se se po sprejetem zakonu drastično 

znižala, v zavetiščih ostajajo psi tudi po leto in več, ki so sedaj že na breme 

proračuna, čedalje težje pa bodo tudi posvojljivi. Društva za zaščito živali so 

bila takrat polna obljub, kako bodo pomagala pri oddaji živali, vendar je 

razen redkih izjem, ostalo le pri besedah in obljubah. 

 

Nevladne organizacije – društva za zaščito živali zelo pogosto opravljajo tudi 

dejavnosti zavetišč in sicer z oskrbo in oddajo živali, čeprv je to zakonsko 

striktno preovedano, in le to lahko opravljajo, če so registrirana kot zavetišče, 

kar pomeni, da morajo izpolnjevati pogoje, ki so navedeni v pravilniku. 

Še večji problem, ki se pojavlja je, da se aktivno dostvlja zapuščene pse v 

Republiko Slovenijo iz republik bivše skupne države. V naječ primerih gre za 

pse, ki so popolnoma nesocailizirani, nakar se z velikim pompom preko 

družabnih omrežij, z raznimi čustvenimi in preptesljivimi zgodbami oddajajo v 

posvojitev. V kolikor se ne posvojijo se znajdejo na ulici, kjer jih prevzemamo 

zavetišča, ki jih nato oskrbimo resocializiramo, ter poskušamo oddati. Še bolj 

škoantne so posvojitve psov, ko mlada družina z dojenčkom, z manjhni 

stanovanjem posvoji velikega psa, povsem neprimerne pasme. Že po nekaj 

dneh se izkaže pri psu prikrita agresija do otrok in le srečni splet okoliščin je 

botroval, da ni prišlo do najhujšega, smtri otroka. 

 

O vseh teh nepravilnostih zavetišča obveščamo prisojne službe, ki pa so žal 

zaradi zakonodaje nemočne, kajti zakonodaja dopušča posvojitve psov med 

fizičnimi osebami, čeprav je znano, da za tem posvojitvam stojijo določena 

društva, ki na ta račun še bogato služijo. Nekaj takih je povabljeno tudi na 

navedeno razpravo dne 16.01.2023. 

 



Največji problem je, da navedena društva za zaščito živali rastejo kot »gobe po 

dežju«. Nekega velikega članstva nimajo, se pa promovrajo na družabnih 

omrežjih, ter s svojimi objavami predvsem promovrajo sami sebe in blatijo 

delo drugih. 

 

Nikakor pa ne moremo tudi vseh društev za zaščito metati v eno koš. V državi 

obstajajo društva, ki se dejansko trudijo za dobrobit živali, skupaj z roko v 

roki, z zavetišči in veterinarsko inšpekcijo. Na področju, kjer deluje naše 

zavetišče na pri tem izpostavim društvo Animal Angels, DZZŽ Kočevje, 

Društvo Mačjelovka, DZZŽ Ljubljana, kot najstarejše društvo, ter društvo 

Lajka, odkar se je zamenjalo vodstvo le tega. 

 

Spoštovani. 

 

Po mojuem mnjenu glede na zelo dobro poznavanje razmer predlagam 

naslednje: 

 

- Strikno nadzirati nazakonita ravnanja s področja zaščite živali, predvsem 

mučenj živali, nedovljenih prevozov in posedovanj živali, preprodajo ter 

nezakonitega uvoza živali; 

- Omogočiti lažje delo inšpekcijski službi, z enostavnejšimi predpisi pri 

opravljanju nalog, ter okrepiti navedeni organ z dodatnimi kadri, saj kljub 

kvalitetnemu delu, ne uspe sprotno reševati, vseh negativnih ravnanj; 

- Razmišljati o nagrajevanju društev – nevladnih organizacij, ki bodo s 

svojim delom, ki je predvsem osveščanje ljudi, ter prijav o mučenju živali, 

prispevali k večji dobrobiti živali; 

- Urediti zakonodajo za ostale živali, kot je za pse in mačke ter zagotoviti 

finančna sredstva, prostore in strokovni kader, za oskrbo le teh; 

 

V upanju, konstruktivne razprave vas pozdravljam in vam želim vse dobro v letu 

2023. 
 

Repče, 27.12.2022 

 

                                                                                              Vodja zavetišča Meli Trebnje 

                                                                                      In predsednik združenja oskrbnikov 

                                                                                                  Dušan HAJDINJAK  l.r. 


